



ကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ်

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပုၤဂွံဝိခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်ဒုသဝီပူၤ

တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်

လၢအိကူး ၃၀ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 24-19-D1

ဒုပျာ်ယာ်ကီၢ်ရဲၣ် တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်- SAC ခးလီၤကျိဖးဒိၣ် ဒီးကဘီယုၤခးလီၤတၢ်အပိ ကဲထီၣ်တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးဒီးတၢ်သံတၢ်ပုၤ, တၢ်ဟးဂူၢ်ဟးဂီၤ ဒီးတၢ်ဃုာ်မုၢ်ဟးဖျိး ဖဲ တြၢ်တုကီၢ်ဆၢ, လၢဒိၣ်စဲဘၣ် ၂၀၂၃ နံၣ်.

တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်တဘျီအံၤပာ်ဖျါဝဲ တၢ်ကဲထီၣ်အသးဖဲ ကြၢ်တုကီၢ်ဆၢ, ဒုပျာ်ယာ်ကီၢ်ရဲၣ် ဖဲလၢဒိၣ်စဲဘၣ် ၂၀၂၃ နံၣ်, အတီၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢဒိၣ်စဲဘၣ် ၂၈ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ်, ကမုၢ်တၢ်ဒိသဒါသုး (PDF) သုးပာ်ဖျါ ဒီး ကညီဒိကလုာ်တၢ်ထုၣ်ဖျိးသုးမုၢ်ဒိၣ် (KNLA), ထီၣ်ခးဝဲ ထံကီၢ်တၢ်ပာ်ဖျါဒီးကဘီယုၤ (SAC) သုးမုၢ်လၢအအိၣ်ဖဲ တီၤကွဲးအတီၢ်, တီၤကွဲးအကရူၢ်, ကြၢ်တုကီၢ်ဆၢ ပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ဒုးဝဲအလီၢ်ခံ, SAC ခးလီၤဝဲကျိဖးဒိၣ်တဖၣ်ဆူ အ---သဝီ, ရီၢ်ကဲကရူၢ်, ကြၢ်တုကီၢ်ဆၢ ဒီး ဘၣ်သံဝဲဖိသုၣ်ပိာ်ခွါ လၢအသးန့ၣ်အိၣ် (၁၁) နံၣ်တဂၤ ဒီး ဘၣ်ဒိဝဲသဝီဖိ (၂) ဂၤ အကျါ ပုၤဃုာ်ဒီး ဖိသုၣ်ပိာ်မုၢ်လၢအသးန့ၣ်အိၣ် (၁၃) နံၣ် တဂၤန့ၣ်လီၤ. လၢတနံၤဃီအတီၢ်ပူၤ, PDF ဒီး KNLA သုးပာ်ဖျါတဖုဃီန့ၣ် ထီၣ်ခးဝဲ SAC ပာ်ကီၢ်ရဲၣ် ဖဲ ဘ---သဝီ, တီၤကွဲးအကရူၢ် ပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်, SAC ကဘီယုၤတဖၣ်ဟဲခးလီၤတၢ်ဖဲ ဘ---သဝီ ဒီး ဘၣ်ဟးဂီၤဝဲဟံၣ် (၂၂) ဖျါ ဒီး ကို (၂) ဖျါန့ၣ်လီၤ. ဖဲတနံၤဃီလၢဟါခိအဆၢကတီၢ်, ကဘၣ်ဖဲမုၢ်ဟါလီၤ ၉ နံၣ်ရံၣ်န့ၣ်, SAC ခိၣ်ချ့ သုးရဲၣ် (LIB), နီၣ်ဂံၢ်-၅၄၅ သုးဖိတဖၣ် ခးလီၤဝဲကျိဖးဒိၣ်တဖၣ်ဆူ ဆ---သဝီ ကပိာ်ကပၤ, ရီၢ်ကဲကရူၢ် ပူၤန့ၣ်လီၤ. ကျိဖးဒိၣ်ချ့တဖၣ်လီၤတံာ်ဝဲလၢ သီခါဖျါတဖျါ အဖိခိၣ် ဖဲ ဘ--- သဝီဖိတဖၣ်အိၣ်ကဒုဝဲအလီၢ်န့ၣ်လီၤ. ကျိဖးဒိၣ်ချ့ပိာ်ဖးထီၣ်တဖၣ်ဘၣ်ဒိဝဲ သီခါတပၤ ဒီး သီခါဖျါ ပုၤမၤစၢၤတၢ်ဖိတဂၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးဝဲအလီၢ်ခံ, ပုၤလီၤအိၣ်ကမ့ၢ်ဖိန့ၣ်တဖၣ် ဘၣ်ဃုာ်ကဒီးဝဲဆူတၢ်လီၤအဂၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.¹

¹ တၢ်ဂွံတၢ်ကျိၤလၢ လံာ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အိၣ်ဖဲ လၢယနူၤအါရဲၣ် ၂၀၂၄ နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆူဟ့ၣ်ထီၣ်အိၣ်လၢ လီၢ်ကဝီၤပုၤမၤသကိးတၢ်တဂၤ ဖဲဒုပျာ်ယာ်ကီၢ်ရဲၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအိၣ် လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲလီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအိၣ်လၢအဝဲနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂွံတၢ်ကျိၤလၢ တၢ်ကွဲးရဲၣ်ပုၤအါထီၣ်အိၣ်ဖဲပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲၣ်ထီၣ်တၢ်ဂွံတၢ်ကျိၤန့ၣ်လီၤ.

SAC ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်ဆူ အ---သဝီပူၤ အယိကဲထီၣ်ဝဲဖိသၢ်တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး ဒီးတၢ်သံတၢ်ပှ်

ဖဲ လါဒါဖဲဘၣ် ၂၈ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ်, ကမျါတၢ်ဒိသဒါသုး (PDF) သုးဟံ်ဖိၣ် ဒီး ကညီဒိကလုာ်တၢ်ထူၣ်ဖျဲးသုးမ့ၢ်ဒိၣ် (KNLA), ထီၣ်ခးဝဲ ထံကီၢ်တၢ်ပတၢ်ပြဲးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) သုးမ့ၢ်လၢအအိၣ်ဖဲ တီၤကွဲးအ့တီၤ, တီၤကွဲးအ့ကရူၢ်, ကြၢၢ်တုကီၢ်ဆၢပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ဒုးဝံၤအလီၢ်ခံ, SAC ခးလီၤဝဲကျိဖးဒိၣ်တဖၣ်ဆူ အ---သဝီ, ရီၢ်ကဲကရူၢ်, ကြၢၢ်တုကီၢ်ဆၢပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲ ဟါခီ ၉ နံၣ်န့ၣ်အဆၢကတီၢ်, ကျိဖးဒိၣ်ချံတဖၣ်လီၤတံၢ်ဝဲလၢ သဝီဖိတဂၤအတၢ်ဖိအိၣ်မ့ၢ်လီၢ် ဒီး ဘၣ်သံဝဲပှ်ကွဲးဖိသၢ်တီၤလၢအသး နံၣ်အိၣ် (၁၁) နံၣ်, စီၤဒ---, ဒီး ဘၣ်ဒိစ့ၢ်ကီးဝဲ ဖိသၢ်ပိာ်မုၢ် (၁၃) နံၣ်တဂၤ, နါဃ---, ဒီး ပိာ်ခွါ (၁၉) နံၣ်, စီၤကက---, ဖဲလၢ အဝဲသ့ၣ်မံဝဲလၢဟံၣ်ပူၤအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. နါဃ--- အခိၣ်လၢစ့ၢ်တကပၤ ဒီး အချၢဃံ ဘၣ်ဒိဝဲ, ဒီး စီၤ ကက--- အစုဘၣ်ဒိဝဲ လၢကျိဖးဒိၣ်ကတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. စီၤဒ--- အခိၣ်တဘျံး, အပံာ်ဖျိးထီၣ်, ဒီးအမဲာ်သၢ် ဘၣ်ဒိဝဲဒီးကျိဖးဒိၣ်ကတဖၣ် နးနးကလဲာ်န့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိန့ၢ်အိၣ်ဖဲ လါယနူၤအါရံၤ ၁၁ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်, ဖဲ အ--- သဝီ, ရီၢ်ကဲကရူၢ်, ကြၢၢ်တုကီၢ်ဆၢ, ဒုပျာ်ယာ်ကီၢ်ရဲၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤဟံ်ဖျါထီၣ်ဝဲ ဒီးၤ--- အဟံၣ်ဘၣ်ဟးဂီၤဝဲဒီးSAC ကျိဖးဒိၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်တဘျီအံၤဘၣ်သံဝဲ စီၤဒ--- သးနံၣ် (၁၁ နံၣ်) ဒီး ဘၣ်ဒိဝဲ နါဃ--- သးနံၣ် (၁၃ နံၣ်) ဒီး စီၤကက--- သးနံၣ် (၁၉ နံၣ်) တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ - KHRG)

ဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးဝံၤအလီၢ်ခံ, ဒီးၤ ---, လၢအမ့ၢ်ဝဲပှ်တုၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိသီဖိတဂၤ, ဃုဝဲတၢ်မၤစၢၤလၢပှ်နီၤသိလ့ၣ်ဖိတဂၤအ အိၣ်လၢကလဲၤဆၢအဝဲသ့ၣ်ဆူတၢ်ဆါဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်လဲၤဆၢဆိအဝဲသ့ၣ်ဆူ ဟ--- တၢ်ဆါဟံၣ်, ဝၣ်ကးကရူၢ်, ကြၢၢ်တုကီၢ်

ဆၢၣ် လၢတၢ်ကူၤစါယါဘျါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲစီၤဒ--- တၢ်လဲၤဆၢၣ်အီၤလၢ ဟ--- တၢ်ဆါဟံၣ် တၢ်ဝံၤအလီၢ်ခံ အမံးနံး ၃၀ န့ၣ်, အဝဲသံကွံာ်ဝဲ ဒၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤနီၤသိလ့ၣ်ဖိက့ၤဆၢၣ်ကဒါက့ၤအစိၣ်ဆူအသဝီန့ၣ်လီၤ. ပုၤနီၤသိလ့ၣ်ဖိတဂၤအံၤဘၣ်ဟဲက့ၤကဒါက့ၤ ဆူ ဟ--- တၢ်ဆါဟံၣ် မ့ၢ်လၢ နါယ--- ဒီး စီၤကက--- ဘၣ်ဒိနးအယိ တၢ်ကူၤစါယါဘျါအဝဲသ့ၣ်ဖဲတၢ်ဆါဟံၣ်အံၤ တန့ၢ် ဘၣ်အယိ ပုၤနီၤသိလ့ၣ်ဖိတဂၤအံၤဘၣ်လဲၤဆၢၣ်ကဒီးအဝဲသ့ၣ်ဆူ ဖဉ်အၣ်တၢ်ဆါဟံၣ် န့ၣ်လီၤ. ဒီၤဂ---တဲပုၤဒဲ KHRG လၢ “ပုၤဖိသ့ၣ်တဂၤကိးယၢ် ‘မ့ၢ်ဂံၢ်ဒါ...မ့ၢ်ဂံၢ်ဒါ...’ ဒီးစံးဝဲ ‘န့ၣ်လီၤဒီးန့ၣ်လီၤဒိၣ်တဖဉ်ဘၣ်ဒိဝဲဒီးကျိဖးဒိၣ်န့ၣ်လီၤ.’ ယဃုတၢ်မၤစၢၤလၢ ပုၤနီၤသိလ့ၣ်ဖိတဂၤအအိၣ် ဒီးအဝဲလဲၤဆၢၣ်ပဝဲဒၣ် ဆူဟ--- တၢ်ဆါဟံၣ် န့ၣ်လီၤ. ဖဲပလဲၤတုၤလၢတၢ်ဆါဟံၣ် ဆၢကတီၢ်, က သံၣ်ပုၤမၤတၢ်ဖိတဂၤ တဲယၢ်လၢ တၢ်ဖိသ့ၣ်ပိၣ်ခွါတဂၤအံၤန့ၣ်တၢ်ကူၤစါယါဘျါအီၤတန့ၢ်လၢဘၣ်. အသးနံၣ်အိၣ်ဒိးဒၣ်ထဲ (၁၁) နံၣ် ဒီး အခိၣ်လၢအစ့ၣ်တကပၤဘၣ်ဒိ, အဟၢဖၤဘၣ်ဒိ, ဒီးအမဲာ်သ့ၣ်ဘၣ်ဒိဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲတဲတၢ်တကဲလၢဘၣ်. အဝဲအိၣ်ဒၣ်ကျိၢ်ကျိၢ်က့ၤအခိၣ်ဖဲယသံကွၢ်အီၤတၢ်အခါလီၤ. အဝဲသံတချုးလၢဖးဖိမ့ၢ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ကသံၣ်ပုၤမၤတၢ်ဖိ တဂၤတဲဝဲလၢ တၢ်ကူၤစါယါဘျါပုၤဆါသ့ၣ်တဖဉ်ဖဲအံၤတန့ၢ်ဘၣ် ဒီးတၢ်ကြးလဲၤဆၢၣ်အဝဲသ့ၣ်ဆူ ယိၣ်သၢဖျါတၢ်ဆါဟံၣ် န့ၣ်လီၤ. စီၤဒ--- အံၤသံဝဲဒၣ်ဖဲအမ့ၢ်ဂံၢ်က့ၤဟံးန့ၢ်တၢ်ကူၤတၢ်သိးတဖဉ်လၢသဝီပုၤအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤနီၤသိလ့ၣ်ဖိက့ၤဆၢၣ် ကဒါက့ၤအစိၣ်ဆူသဝီပုၤန့ၣ်လီၤ. ဝံၤအလီၢ်ခံ, ပုၤနီၤသိလ့ၣ်ဖိဟဲက့ၤပီၤစီၤန့ၢ်က့ၤပုၤဘၣ်ဒိလၢအဂၤခံၤအံၤ ဒီး လဲၤဆၢၣ်အဝဲသ့ၣ် ဆူ ဖဉ်အၣ်တၢ်ဆါဟံၣ်န့ၣ်လီၤ.”

နါယ--- ဘၣ်ကွဲးကါဝဲအခိၣ် ဒီး အချၢယံလၢအဘၣ်ဒိအံၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဟဲက့ၤလီၤဘၣ်လၢတၢ်ဆါဟံၣ်လံ ဘၣ်ဆၢၣ်အ ဝဲသ့ၣ်ဘၣ်လဲၤဒုးနဲၣ်ဒိးဒၣ်အသးလၢ ဖဉ်အၣ်တၢ်ဆါဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖဉ်အိၣ်ဝဲဒီးအဖံ မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ် အမိၢ်အပၢလဲၤမၤတၢ်မၤလၢဝုၢ်ဘီကိးအယိန့ၣ်လီၤ. ဒီဖျိလၢတၢ်စူၤဒီးထံဒိၣ်အယိ, ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖဉ်အံၤအဖံဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ် မဲာ်ဝဲဒီးတၢ်လုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိးသးသမူအတၢ်ကီၢ်ခဲတဖဉ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဒုးတၢ်ယၢ် ဒီး SAC ကဘီယုၤခးလီၤတၢ်ဖဲ ဘ---သဝီပုၤ ဒီးကဲထီၣ်တၢ်ဟးဂုၢ်ဟးဂီၤ

ဖဲတနံၣ်ယိအတီၢ်ပုၤ, PDF ဒီး KNLA သုးပာ်ဖိၣ်တဖဉ်လီၢ်လီၢ် ထီၣ်ခးဝဲ SAC ပၤကီၢ်အရူ ဖဲ ဘ--- သဝီ, တီၤက့ၤအ့ကရူၢ်, ကြၢ် တုကီၢ်ဆၢၣ်, ဒူပျၢ်ယၢ်ကီၢ်ရုၢ်ပုၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ်အဆၢကတီၢ်, SAC ကဘီယုၤဟဲခးလီၤတၢ်ဖဲ ဘ--- သဝီ, တီၤက့ၤအ့ကရူၢ်, ကြၢ်တုကီၢ်ဆၢၣ်ပုၤန့ၣ်လီၤ. ကဘီယုၤဟဲခးလီၤတၢ်အယိ, ဟံၣ်အူအိၣ်ဝဲဒၣ် (၂၂) ဖျါၣ် ဒီး ကိုအတၢ်သ့ၣ်ထီၣ် အူအိၣ်ဝဲ (၁) ဖျါၣ်, ဒီးကိုတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ခံကကြၢ်တဖျါၣ်စ့ၢ်ကိးလီၤပိုၢ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

SAC ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်ဆူ ဆ---သဝီပုၤအယိ ကဲထီၣ်ဝဲတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးတဖဉ်

ဖဲတၢ်ထီၣ်မၤန့ၢ်ဝဲ ပၤကီၢ်ရူၢ်ဝဲအလီၢ်ခံ, ကဘၣ်ဖဲ ဟါဒီ ၉ န့ၣ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်, SAC ဒိၣ်ချ့သုးရုၢ် (LIB) နီၣ်ဂံၢ်-၅၄၅ အိၣ် လၢ သုးပၤဆၢၣ်ဝဲလီၢ်ခိၣ်သ့ၣ် (MOC) နီၣ်ဂံၢ်-၁၂, တၢ်ပၤဖိလၢ လၢအိၣ်ဘူးဝဲဖဲ ကိးတရံးစ့ၢ်, သုးဖိတဖဉ်ခးလီၤဝဲကျိဖးဒိၣ် ဆူ ဆ--- သဝီ, ရီၢ်ကဲကရူၢ်, ကြၢ်တုကီၢ်ဆၢၣ် ပုၤန့ၣ်လီၤ. ကျိဖးဒိၣ်ချ့လီၤတဲာ်ဝဲဆူ ဆ--- သဝီပုၤ ဒီးအကပိာ်ကပၤ ခဲလၢာ် (၁၀) ဖျါၣ်န့ၣ်လီၤ. ကျိဖးဒိၣ်ချ့လၢလီၤတဲာ်သ့ၣ်တဖဉ်အံၤ (၄) ဖျါၣ်န့ၣ် လီၤတဲာ်ဝဲ ဆူသဝီပုၤ ဒီး လီၤတဲာ်ဝဲလၢသီခါဖျါၣ်ကရၢ်ချၢ (၁) ဖျါၣ် ဒီး လီၤတဲာ်ဝဲလၢ သီခါဖျါၣ်ကရၢ်ပုၤ (၅) ဖျါၣ်န့ၣ်လီၤ. ကျိဖးဒိၣ်ချ့လၢလီၤတဲာ်လၢ သီခါဖျါၣ်ကျဲၤန့ၣ်လီၤတဖျါၣ်န့ၣ် ဘၣ်ဟး ဂီၤဝဲ ဖဲဝါအဟံၣ်ဒွဲတဖျါၣ် ဒီးသီခါဖျါၣ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်တဖျါၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီဖျိလၢတၢ်ဒုးကဲထီၣ်အယိ, သဝီဖိအဂၤ (၆၀) ဘျဲာ်ဟဲ အိၣ်ကဒုဝဲ သီခါဖျါၣ်တဖျါၣ် အံၤအပုၤန့ၣ်လီၤ. လၢပုၤဃုာ်မ့ၢ်ဟးဖျိးသ့ၣ်တဖဉ်အကျါ ပာ်ဃုာ်ဝဲဒီး ပုၤဖၤစၢ် ဒီး ပုၤတဆူၣ်တချ့ တဖဉ်လၢအဘၣ်ကလံၤ ဒီး ဆၢၣ်ဆၢအိၣ်တဖဉ်န့ၣ်လီၤ. သီခါ ဒီး ပုၤသဝီဖိတဖဉ်ဟ့ၣ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤဝဲ တၢ်အိၣ်တၢ်အီၤ ဒီး တၢ် ကဆဲးကဆိတၢ်ပိးတၢ်လီၤတဖဉ်ဆူ ပုၤဃုာ်မ့ၢ်ဟးဖျိးတဖဉ်အံၤန့ၣ်လီၤ.

နီၢ်တပါလၢအမံၤမ့ၢ်ဝဲ အူဇ--- စံးဘၣ်ဝဲ KHRG လၢ “ယနီၤဟူလၢအဝဲသ့ၣ်တခးပညိၣ်ပုၤဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်, လၢယတၢ်ထံၣ်န့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်ခးပညိၣ်ပုၤလီၤလီၤ. အဝဲသ့ၣ်ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်ချံ (၂) ဖျါၣ် လၢပုၤဃုၤအိၣ်ကမ့ၢ်အလီၢ်, အယီၤတနၢ်န့ၢ်အဝဲသ့ၣ် ဘၣ်. အဝဲသ့ၣ်ခးလီၤစ့ၢ်ကီးဝဲကျိဖးဒိၣ်ချံ (၅) ဖျါၣ် လၢသီခါဖျါၣ်ကရူၢ်ပုၤန့ၣ်လီၤ.” နီၢ်တပါဃီအံၤတဲအါထီၣ်ဝဲ “ဖဲတၢ်ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်အဆၢကတီၢ်, ပုၤဃုၤမ့ၢ်ဟးဖျါးပုၤဃုၤ ဒီး ပုၤဖၤစၢ် ဒီး ပုၤတဆူၣ်တချ့တဖဉ် လၢအိၣ်ကဒုဝဲဖဲသီခါဖျါၣ် ပုၤအံၤလဲၤဃုၤအိၣ် ခူသ့ၣ်ဝဲလၢတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်တဖျါၣ်အဖီလၢအယီၤ အဝဲသ့ၣ်တဘၣ်ဒိနီၤတဂၤဘၣ်. မ့တမ့ၢ်ဘၣ်ဒု, ပုၤကဘၣ် ဒိသံလၢ (၆) ဂၤ မ့တမ့ၢ် (၇) ဂၤညါ, မ့ၢ်လၢကျိဖးဒိၣ်ချံလီၤတံၣ်ဝဲဒၣ် (၁) ဖျါၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်မံအလီၢ်အယီၤန့ၣ်လီၤ.” ကျိဖးဒိၣ်က့ဘၣ်ဝဲ နီၢ်လၢအသးနီၣ်အိၣ် (၃၄) နီၣ်တပါ လၢအမံၤမ့ၢ်ဝဲ အူဇ--- အစုထွဲတပၤ, ဒီး ဘၣ်ဒိစ့ၢ်ကီးဝဲ သီခါဖျါၣ်ပုၤမၤစၢၤ တၢ်ဖိ လၢအသးနီၣ်အိၣ် (၅၃) နီၣ် လၢအမံၤမ့ၢ်ဝဲ အူ က--- အခံကီၢ်လၢအစ့ၣ်တကပၤန့ၣ်လီၤ. တနၢ်ဃီန့ၣ်, ဆ--- သဝီဖိ တဂၤလဲၤဆှၢဝဲပုၤတူၢ်ဘၣ် တၢ်တဖဉ်အံၤဆူ ဟ--- တၢ်ဆါဟံၣ်, ဝၣ်ကးကရူၢ်, ကြၢၢ်တုကီၢ်ဆၣ် န့ၣ်လီၤ. ဒီဖျါလၢကျိဖးဒိၣ် က့အိၣ်တီၢ်လၢအလီၤအယီၤ, မ့ၢ်ဆ့ၣ်ထီၣ်တနီၤန့ၣ်, တၢ်လဲၤဆှၢခီက့ၤအဝဲသ့ၣ်ဆူ ဖဉ်အၣ်တၢ်ဆါဟံၣ် လၢတၢ်ကူၤစါယါဘျါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ် တဖဉ်အံၤဟဲက့ၤလီၤဘၣ်လၢတၢ်ဆါဟံၣ် ဒီးဘျါက့ၤဝဲဒၣ်လဲၤန့ၣ်လီၤ.

ဖဲတၢ်ခးလီၤကျိဖးဒိၣ် ဖဲလၢဒိၣ်စဲဘၣ် ၂၈ သီ, ၂၀၂၃ နီၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံ, ပုၤဃုၤမ့ၢ်ဟးဖျါးတဖဉ် အိၣ်ဖဲသီခါဖျါၣ်ဖဲ ဆ---သဝီပုၤတဘျီလၢဘၣ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်ဃုၤကဒီးဝဲဆူတၢ်လီၢ်လၢအဂၤတဖဉ်န့ၣ်လီၤ. တနီၤန့ၣ်လဲၤဃုၤအိၣ်ဝဲလၢအဘူးတံၢ်တ ဖဉ်အအိၣ် ဒီး တနီၤလဲၤဃုၤအိၣ်ဝဲဖဲတၢ်လီၢ်လၢအဘူးတဖဉ်န့ၣ်လီၤ. တကးဒံးဘၣ်, ဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးဝံၤအလီၢ်ခံ, သီခါလၢအ အိၣ်ဖဲ ဆ--- သီခါဖျါၣ် တနီၤစ့ၢ်ကီး လဲၤဃုၤအိၣ်ဝဲဆူတၢ်လီၢ်အဂၤ မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဖဲ ဖျါၣ်တဖျါၣ်အံၤတဘျီလၢဘၣ်အယီၤ န့ၣ်လီၤ. နီၢ်အူဇ--- စံးကဒီးဝဲလၢ “ယအဲၣ်ဒီးတဲလၢ တၢ်ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်လၢသဝီပုၤ ဒီး တၢ်ဘျီတၢ်ဘါ တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အလီၢ် ဒိအံၤန့ၣ် တမ့ၢ်တၢ်လၢအဂ့ၤဘၣ်. တၢ်ခးပညိၣ်ကမျါၢ်ဖိဒီး တၢ်ဘျီတၢ်ဘါတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ဒိအံၤန့ၣ်တမ့ၢ်တၢ်မၤလၢအဘၣ်ဘၣ်, အယီၤအဲၣ်ဒီးဒုးညါထံၣ်ဂံၢ်ဂၤတဖဉ်ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်လီၤ.”





တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖဉ်အံၤဘၣ်တၢ်ဒိန့ၢ်အိၤဖဲ လၢယနူၤအါရံၤ ၁၀သီ, ၂၀၂၄နံၣ်, ဖဲ ဆ--- သဝီ, ရီၢ်ကဲကရူၢ်, ကြၢၢ်တုၤကီၢ်ဆၣ်, ဒူပျၢ်ယၢ်ကီၢ်ရုၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤတဖဉ်အံၤဟံးဖျါထီၣ်ဝဲ သီခါဖျၢၣ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်တဖဉ် ဘၣ်ဟးဂီၤဒီး SAC အကျိးဖးဒိၣ်ဖဲ လၢဒိၣ်စဲဘၣ် ၂၈သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢအဖိခိၣ်တ ကျိၤလၢစုစ့ၣ်တကပၤန့ၣ်ဟံးဖျါထီၣ်ဝဲ တၢ်ဟံးတၢ်ကူတၢ်သီးတလါဆၢထၢၣ် (ဘၢ်ဒိၣ်) ဒီး လၢစုထွဲတခီဟံးဖျါထီၣ်ဝဲသီခါတၢ်ထုကဖဉ်ဒးန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤ လၢအဖိလၢတကျိၤလၢစုစ့ၣ်တကပၤန့ၣ် ဟံးဖျါထီၣ်ဝဲဃိၣ်တၢ်ဒုၣ်ကပၤ ဒီးလၢစုထွဲတကပၤန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲဖဲဝါအဟံၣ်ဒွဲးန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ - KHRG)

ကညီဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖဉ်ကိၢ်

ကညီဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျၢတဖုလၢ အၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပျၢၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒူသဝီဖိတဖဉ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပျၢ်ဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ် လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖဉ်အံၤ ဒ်သိးကဟံးဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမျၢၢ်တဖဉ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟံးသးသ့ၣ်တဖဉ်န့ၣ်လီၤ. နဃုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖဉ်ဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ၣ်ဒၣ်န့ၣ်လီၤ.